
Soha nem akartam semmi lenni, és ez majdnem sikerült – így fogalmazta meg 

ars poeticáját Kocsner Gábor. Ez alkalommal őt kérdeztük: jó napot, mi újság?
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Az ország energiaszíve
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Közélet

Magyar kultúra napja – 
ünnepség, kitüntetés
Városi ünnepséget tartott Paks Város Ön-
kormányzata és a Csengey Dénes Kultu-
rális Központ a magyar kultúra napja al-
kalmából. Az esten Szabó Péter polgár-
mester mondott köszöntőt, majd átadta a 
Paks Kultúrájáért kitüntetést, az idei díja-
zott Péger József. Ünnepi műsort adott a 
Folkfonics zenekar.
 
– Immár 35. alkalommal gyűlhetünk ösz-
sze és ünnepelhetjük nyelvünket, művésze-
tünket, hagyományainkat, identitásunkat, 
a magyar életet. Hiszen a kultúra valójában 
maga az ember élete – ezzel a gondolattal 
kezdte beszédét Szabó Péter polgármester, a 
magyar kultúra napja alkalmából tartott vá-
rosi ünnepi esten, a Csengey Dénes Kulturá-
lis Központban. 
– A kultúra a közösség és az összetartozás 
forrása is. Anyanyelvünk, zenénk, táncaink, 
verseink közösségbe rendezik nemzetün-
ket határainkon innen és túl. Hiszen amikor 
kultúránk kincsei veszélybe kerültek, nem-
zetünk képes volt értük összefogni, egy-
másba kapaszkodni, győzni és új erőre kap-
ni. Mert a kultúra a gyökereinkről is szól. 
Egy mondás szerint a fa a szél kihívásaira 
a gyökereivel válaszol. Hiszem, hogy a kul-
túránk az a gyökér, mely a történelem leg-
nagyobb viharaiban is megtartotta és a jö-
vőben is megtartja nemzetünket – mondta 
Szabó Péter, majd így folytatta: Mert a kultú-
ra a holnap. Az a magaslat, amit nagyszerű 

elődeink építettek nekünk, hogy tovább lás-
sunk a mánál, és belőle építsük a holnapot. 
Hiszem, hogy ezért is lehetünk és leszünk 
együtt Pakson a jövő városa. Mert minden 
nehézség mellett védjük és óvjuk magyar 
kultúránk megannyi arcát, csodálatos érté-
két. Örömmel tölthet el mindannyiunkat, 
hogy helyi kulturális életünk nagyon sokszí-
nű – emelte ki. 
Beszélt arról, hogy a kultúra az ember ön-
meghaladásának kifejeződése is. – Az em-
beri fejlődés jele és záloga is egyben. Ezért 

természetesen mi itt Pakson kultúránkat 
nemcsak őrizni, hanem kulturális tevékeny-
ségünket folyamatosan fejleszteni is szeret-
nénk. Hiszen minket is motivál az alkotás, 
a tevékenység és az önmagunkon folyama-
tosan túllépni akarás vágya. Ezért tovább-
ra is segítjük a kultúraőrzés és átadás helyi 
bölcsőit, a város köznevelési és kulturális in-
tézményeit, egyesületeket, civil szervezete-
ket – húzta alá a polgármester. Beszéde zá-
rásaként megköszönte mindazok munkáját, 
akik – szavai szerint – gazdagítanak és fel-
emelnek minket, akik őrzik és gyarapítják 
városunk közösségének kulturális értékeit, 
hagyományait, hogy a magyar kultúra éljen, 
erősödjön és fennmaradjon gyermekeink és 
unokáink számára is azért, hogy Paks a ma-
gyar kultúra kincseinek mindennapi meg-
élése által is a holnap városa lehessen.
Szabó Péter polgármester beszéde után a 
Paks Kultúrájáért díj átadása következett. 
Ebben az esztendőben Péger József a kitün-
tetett, aki Paks szellemi-kulturális életének 
sokszínű, meghatározó alakja. 
Ahogy a méltatásban elhangzott, Péger Jó-
zsef Pakson született, középiskolai tanul-
mányait a Vak Bottyán Gimnáziumban vé-
gezte, majd földmérőnek tanult. Dolgozott 
földmérőként, műszaki rajzolóként és mű-
szaki ügyintézőként, a tapasztalatok és be-
nyomások későbbi műalkotások inspiráció-
jául szolgáltak számára.                                   Ü

Fotók: Babai István, Szaffenauer Ferenc/archív
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Ü A képzőművészet már �atalon az ér-
deklődése középpontjába került, de csu-
pán a kedvtelés szintjén. Aztán az ezred-
fordulót megelőző években a művész-
lét egyre nagyobb teret nyert az életében. 
Magánvállalkozóként lakásfelszerelési üz-
letet, majd galéria-kávéházat, végül mű-
vészellátót nyitott. Nyaranként alkotóte-
lepek munkájában vett részt, bejárta az 
országot. Tagja a Tolna megyei Bárka Mű-
vészeti Szalonnak, a Szálkai Művésztelep 
rendszeres vendége volt. Szabadúszó kép-
zőművészként festett, rajzolt, verset írt, 
fotózott, enteriőröket készített a TelePaks 
stúdiójába. Számos egyéni tárlattal bemu-
tatkozott az ország több pontján. Pakson 
is többször nyílt kiállítása, fotók és gra�-
kák mellett gondolatébresztő installáci-
ókkal is megjelent, ugyanakkor csoportos 
helyi tárlatok kiállítója is volt. Alkotásai 
számos közintézményben és magángyűj-
tőnél megtalálhatók. Életművében van-
nak olajképek, akvarellek, tusrajzok, pasz-
tell képek, fotók, kis�lmek, montázsok és 
számtalan installáció. Kedvelt és visszaté-
rő témája a Duna-part, a gesztenyefasor 
és a Sárgödör tér. 2004-ben látott napvilá-
got Képek-versek című kötete, mely desz-
kaverseit tartalmazza. 2008-ban adták ki 
Képek-versek Képversek című kiadványát. 
Testvérével, Horányi Györggyel közös kö-
tete Egyenes úton címmel jelent meg.
A Paks Kultúrájáért kitüntetés átadásán a 
díjazott nem tudott részt venni, ezért lá-
nyai, Péger Zsuzsanna és Stadler Kriszti-
na vették át az elismerést. Péger Józse�el az 
ünnepség előtt készítettünk interjút. 
– Mit hozott magával gyermekkorából?
– Parasztcsaládba születtem és nőttem fel. 
Egyenességre neveltek. Egész életemben 
kiálltam a véleményem mellett, nem is-
mertem a megalkuvást. Gondolkodásom, 
nézeteim alapvetően nem változtak az éle-
tem során.

– Mikor mutatkozott meg a művészetek 
iránti vonzalma?
– Már általános iskolásként szerettem raj-
zolni, vízfestékkel festeni. A gimnáziumban 
kezdtem el épületeket rajzolni. Jártam az ut-
cákat, ceruzával vagy szénnel rajzoltam a há-
zakat, présházakat. Ez vezetett a geodézia irá-
nyába. Később Zilachi György festőművész 
rajzszakkörébe jártam Budapesten.

– Mit, milyen technikával alkot? Változott 
az évek során?
– Kezdetben realista módon alkottam, a kör-
nyezetemet rajzoltam. Jellegzetes paksi utcá-
kat, a Duna korzót örökítettem meg. Később 
kenuval barangoltam a Duna túlpartján rajz-
tömbbel, fényképezőgéppel felszerelkezve. 
Ahol kikötöttem, vázlatokat rajzoltam és fo-
tóztam. Egy másik korszakomban kis�lme-
ket, installációkat készítettem. Az absztrakció 
később jött. Sokféle technikát és a képzőmű-
vészet szinte minden ágát kipróbáltam.
– Az ország vagy a világ mely részén talál-
kozhatunk alkotásaival? Hol nyíltak kiállí-
tásai?
– Sok helyen nyílt egyéni és csoportos kiál-
lításom, Pakson, Pécsett, Szekszárdon, Eger-
ben, Budapesten, Kaposváron, még Hollan-

diában is. De ami ennél is fontosabb, sok-sok 
paksi otthonban van a falon Péger akvarell.
– Irodalmi tevékenysége is ismert. Honnan 
jött a Deszkaversek ötlete?
– Anno, mikor épült a házam, egy ideig körbe 
volt deszkázva. Mozogtak a deszkák, valahogy 
izgalmas látvány volt. Akkor jutott eszembe, 
hogy kezdeni kellene velük valamit. Évekkel 
később festettem, írtam rájuk.
– Végzettsége szerint földmérő, Pécsett tanult. 
Ezzel a tevékenységével is hozzájárult Paks 
gyarapodásához?
– Az 1970-es években geodétaként részt vet-
tem Paks teljes körű felmérésén, új, korszerű 
térképeket készítettünk. Felmértük az egész 
várost, utcáról utcára. Az akkori utcaképet, 
bontás előtt álló épületeket számos akvarell és 
tusrajz örökíti meg – ennek ma már helytör-
téneti jelentősége van. Alkotásaimat jóval ké-
sőbb a Paksi Képtár Hangár csarnokában ön-
álló életmű-kiállítás keretében tártam a nyilvá-
nosság elé.
– Mit jelentett ön számára a kávéház megnyi-
tását követő időszak?
– 1997-ben nyitottam a kávéházat, ami a Bel-
városi Kávéház nevet kapta. Háromszintes 
volt, a maga idejében zajlott ott az élet. Sok 
kiállításnak, felolvasóestnek, sőt még divat-
bemutatónak is helyszínéül szolgált. Szeret-
tem azt a nyüzsgő időszakot. Később ebben 
az épületben nyitottam egy művészellátó üzle-
tet, aminek emeletén megnyílt a Péger Galéria, 
ami vitte tovább a kávéház kulturális vonalát.
– Hogy érzi, sikerült a lányainak továbbad-
nia a művészetek iránti vonzalmat?
– Abszolút. Mindkét lányom végeredmény-
ben művészettel foglalkozik. Kriszti múzeum-
pedagógus, Zsuzsi gra�kus.
– Mit jelent ön számára a Paks Kultúrájáért 
elismerés?
– Meglepődtem, hogy én kaptam. Azt hittem, 
feledésbe merült a tevékenységem. Nagyon 
örülök a díjnak.

-kgy-se-
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Közösségünk sikere: Paks a jövő városa

Tájékoztató helyisé-
gek bérléséről

Javaslatokat várnak 
kitüntetésre
A Tisztes Polgár kitüntetésre 
vár javaslatokat az önkormány-
zat. A díjat azok elismerésére 
alapították, akik a város életé-
ben jelentős szerepet töltenek 
be, személyes emberi példamu-
tatásuk és életpályájuk révén a 
város megbecsült, köztiszte-
letben álló polgárai, valamint 
több mint húsz éve Pakson él-
nek. A kitüntetett személyére 
paksi lakosok, paksi székhelyű 
jogi személyek, valamint jogi 
személyiséggel nem rendelke-
ző szervezetek egyaránt javas-

latot tehetnek. Az írásos, rész-
letes indoklással alátámasztott 
felterjesztéseket 2024. január 
31-én 16 óráig lehet eljuttatni a 
paksi polgármesteri hivatalba. 
A díjat minden évben két fő 
veheti át a március 15-i városi 
ünnepi esten. A Tisztes Pol-
gár kitüntetést első alkalom-
mal 2012-ben adták át. Az ed-
dig díjazottak névsora megta-
lálható a paks.hu oldalon a Mi, 
paksiak/Büszkeségeink menü-
pont alatt.      

-kgy-

Paks város képviselő-testüle-
te legutóbbi ülésén határozott a 
Pakshoz tartozó Csámpa, Biritó 
és Gyapa településrészeken ta-
lálható közösségi házak, a pak-
si polgármesteri hivatal egyes 
helyiségei, valamint a Prelátus 
bérléséről, használatukra vonat-
kozó bérleti díjakról, az igény-
lés módjáról és a vonatkozó há-
zirendekről. A helyiségek le-
foglalása 2024. január 1-től a 
foglalas@paks.hu emailcímre 
küldött üzenettel kezdemé-
nyezhető, melyhez csatolni kell 

a házirend mellékletét képező 
igénylést, vagy az email szöve-
gében az igénylő köteles megad-
ni az igénylésben kért adatokat. 
Amennyiben a kért időpont sza-
bad, a Paksi Polgármesteri Hiva-
tal emailben értesíti az igénylőt, 
és elküldi a helyiségbérleti/hasz-
nálati szerződés bérbe/haszná-
latba adó által aláírt tervezetét. 
Az érdeklődők a kapcsolódó 
dokumentumokat megtalálják 
Paks város honlapján a Hirdet-
mények, közzétételek menüpont 
alatt.                                         -kgy-

Negyedik helyre sorolta Paksot az Egyen-
súly Intézet a 2024-es településindexében a 
15 ezer fő feletti városok kategóriájában. A 
Jövő Települései Magyarországon elnevezé-
sű dokumentumból kiderül, hogy Paksot há-
rom, a budapesti agglomerációban található 
város előzte meg. Ez az eredmény Szabó Pé-
ter polgármester szerint a vidéki városok vi-
szonylatában felér egy győzelemmel. A füg-
getlen intézet 53 indikátor vizsgálata alapján 
állította fel a települések rangsorát öt kategó-
riában: Budapesti kerületek (23), megyeszék-
helyek (18), 15 ezer fő feletti települések, azaz 
városok (68), kisvárosok és nagyobb közsé-
gek (185), kistelepülések (2883).
A településindex taglalja, hogy a jó teljesít-
ményhez elsősorban az önkormányzat költ-
ségvetését érintő indikátorok járultak hozzá: 
A városok közül Paks rendelkezik a legma-
gasabb egy főre jutó bevétellel (3,2 millió fo-
rint) és lakosságarányosan itt költenek a leg-
többet, egészen pontosan 367 ezer forintot az 
alapszolgáltatásokon felüli önkormányzati 
feladatokra lakosonként, ez az önként vállalt 
feladatokat jelenti. A város helyzetét tovább 
erősíti, hogy az ezer főre vetített bűncselek-
mények száma Pakson az egyik legalacso-
nyabb, 2021-ben mindössze 2,5 bűncselek-
ményt regisztráltak. Szempont volt még töb-
bek között az önkormányai utak, járdák 
kiépítettsége, állapota, a háziorvosok és gyer-
mekorvosok száma ezer lakosra vetítve, a 
kulturális rendezvények száma és minősége, 
a mozi léte, a játszóterek, tornapályák, pihe-
nőhelyek száma és minősége, a helyi tömeg-

közlekedés minősége, a szelektív hulladék-
gyűjtés aránya a kommunálishoz viszonyítva, 
az egy főre jutó nettó jövedelem, valamint az 
iparűzési adó mértéke is. 
– Büszkék lehetünk erre az újabb ered-
ményre. Az elmúlt hónapokban több szak-
mai szervezet elismerte már a Pakson vég-
zett munkát, gondoljunk csak a Virágos 
Magyarország versenyben elért helyezés-
re, vagy a Holnap városa díjra, és most a 
jövő városa is lettünk. Mindent megtettünk, 
hogy elérjük ezeket az eredményeket, közö-
sen a paksiakkal – összegzett Szabó Péter 
polgármester.

Mint az Egyensúly Intézet írja a tanulmány-
ban, minden évben frissítve teszi közzé te-
lepülésindexét, hogy minden döntéshozó és 
érdeklődő olvasó számára követhetővé vál-
hasson az egyes magyar települések fejlődé-
sének üteme. A településindex lehetővé te-
szi, hogy egyes települések fejlődését adatok 
alapján lehessen megítélni, emellett segíti a 
döntéshozókat azoknak a területeknek az 
azonosításában, amelyek célzott fejlesztése 
révén hazánk helyi közösségei még sikere-
sebbé és erősebbé válhatnak. 
A 2024-es településindex megtalálható az 
egyensulyintezet.hu oldalon.                       -kgy-

Fotó: Babai István/archív
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A biciklis pumpapálya kapta a legtöbb sza-
vazatot a város önkormányzata által indí-
tott voksoláson. 2023. december 31-ig kat-
tinthattak az internetes felületen a paksiak, 
és jelezhették, milyen kerékpáros újításnak 
örülnének a városban. Szabó Péter polgár-
mester arról tájékoztatott, hogy az eredmé-
nyeket összesítették és kiértékelték, ezt köve-
tően a városvezetés még az idén meg is épít-
teti a győztes pumptracket.

A leaszfaltozott nyomvonalon a hullámokat 
éles kanyarok követik. A kerékpárt ezeken át-
vezetve, a testtömeg áthelyezésével, pedálozás 
nélkül, úgynevezett pumpáló mozdulatokkal 
lehet teljesíteni egy kört a biciklis pumpapá-
lyán. A dél-dunántúli régió számos pontján el-
érhető már ez a lehetőség, például Pécsett, Or-
fűn, Dombóváron, Szekszárdon. Mindenhol 
nagy népszerűségnek örvend gyermekek és 
felnőttek körében egyaránt.
Hamarosan a paksiak is „pumpálhatnak” 
majd. Ez a pálya kapta ugyanis a legtöbb szava-
zatot az önkormányzat által indított voksolá-
son. A lakosság 2023. december 31-ig szavaz-
hatott, összesen hat lehetőség közül választhat-

tak. Versenyben volt még a BMX Freestyle, a 
BMX Racing, az erdei egynyomos mountain 
bike trail, a dirt/free ride és a triál pálya.
Szabó Péter arról tájékoztatott, hogy a nyer-
test, vagyis a pumpapályát építteti meg az ön-
kormányzat. A polgármester is emellett vok-
solt, ugyanis a „pumptracket” kortól-nemtől 
függetlenül lehet majd használni. Nincs szük-
ség drága sporteszközre sem, rá lehet menni 
bármilyen típusú kerékpárral, gördeszkával, 

görkorcsolyával, rollerrel, szinte bármivel, ami 
gurul. A városvezető azt is mondta, hogy az új 
paksi kerékpáros pálya a strand szomszédsá-
gában épül majd meg.
Szabó Péter a költségeket illetően arról tájé-
koztatott, hogy a forrás rendelkezésre áll, a vá-
ros büdzséjében már szerepel az összeg. En-
nek tükrében az új kerékpáros lehetőség kivi-
telezését nyárra tervezik.

Lovász Krisztián

A pumpapálya győzött a szavazáson

Elkészült a járda Nyitva a jégpálya
Ötvenkét méter hosszúságban 
és másfél méter szélességben 
térköves burkolatot kapott az 
Építők útja 18. melletti park-
ban lévő járda. A megújult sza-
kaszt sokan használják, a vá-
rosvezetés szerint az átalakítás 
hozzájárul a lakosság komfort-
érzetének javításához. A mű-
szaki átadást január 16-án tar-
tották. 

Babakocsival is kényelmesen le-
het már közlekedni az Építők 
útja 18. melletti parkban: öt-
venkét méter hosszúságban és 
másfél méter szélességben meg-
újult a járda. Szabó Péter polgár-
mester azt mondta, hogy a fel-
újítás a régi járda rossz állapota 
miatt indokolt volt. Hozzátette, 
hogy forgalmas járdáról van szó, 
mert összeköti a Fenyves és a 
Szedres utcát az Építők útjával. 
A város polgármestere a műsza-
ki átadáson arról is beszélt, hogy 
az önkormányzat törekedett arra 

az elmúlt években, hogy a lakó-
telepen is rendszeresek legyenek 
azok a felújítások, amelyek jelen-
tősen növelik a lakosság kom-
fortérzetét.
A kivitelezést Gadányi József 
egyéni vállalkozó végezte. A mű-
szaki átadáson arról tájékozta-
tott, hogy december elején a régi, 
mintegy 15 centiméter vastagsá-
gú betonburkolat elbontásával 
kezdődött a munka. Fokozato-
san haladtak, készült egy tükör, 
majd betonágyazatra lehelyezték 
a szegélyköveket, tömörített zú-
zottkő ágyazat készült, azon ka-
pott helyet a térkő burkolat. A 
járda mellett mintegy negyven 
négyzetméteren a zöldterületet 
is rendezte a kivitelező, és meg-
oldotta a csapadékvíz-elvezetést 
is. Gadányi József azt is mond-
ta, hogy a munkálatok során a la-
kosság együttműködő volt. 
A beruházás több mint négymil-
lió forintból valósult meg.

Lovász Krisztián

A nyitástól eltelt egy hónap alatt 
több mint 4600 látogató vette 
igénybe a képtár épületében ki-
alakított mobil jégpályát. A nagy 
érdeklődésre tekintettel a város-
vezetés úgy döntött, hogy a ter-
vezetthez képest egy hónappal – 
március 3-ig – meghosszabbítják 
a nyitvatartást, tájékoztatott Sza-
bó Péter polgármester. Ahogy ar-
ról már beszámoltunk, kiemelke-
dő érdeklődés mellett nyitották 
meg a csaknem 300 négyzetmé-
teres korcsolyapálya kapuit 2023. 
december 15-én. Az első napon 
díjtalan belépéssel, a Tücsök Ze-
nekar koncertjével, jégdiszkóval 
várták a téli sport kedvelőit. A 
pálya azóta is minden nap 8–12, 
13–16 és 17–22 óráig tart nyitva. 
A turnusok közötti szünetekre a 
jég karbantartása miatt van szük-
ség. Hétköznap a belépő ára 500 
forint, hétvégén 600 forint, ami a 
vásárlás napján egy-egy idősávra 
ad belépési lehetőséget, a napijegy 
ára pedig 1000 forint, ami a vásár-

lás napján mindhárom időszak-
ra érvényes. A helyszínen korcso-
lyabérlés lehetséges, és büfé is üze-
mel. Folyamatosak a programok: 
a Csapatom Koriklub Egyesület 
szombat délelőttönként a legki-
sebbek számára szervez jégreállító 
programot, karácsonykor jelme-
zes rendezvényt tartottak. Szin-
te minden héten van diszkó vagy 
koncert. A paksi oktatási-nevelési 
intézményeket nyitott korcsolya-
pálya-program várja, dupla test-
nevelésórák keretében látogatnak 
el a gyerekek a jégpályára. A vá-
rosvezetés és az üzemeltető DC 
Dunakom Zrt. hosszas tervezés 
után döntött a mobil, valódi jég-
gel működő pálya képtárépület-
ben történő kialakítása mellett. 
Nagy István, a DC Dunakom Zrt. 
üzemeltetési igazgatója azt mond-
ta, hogy a pálya töretlen népsze-
rűségéhez hozzájárul, hogy nem 
befolyásolják az időjárási, hőmér-
sékleti viszonyok a pálya minősé-
gét.                                                       -se-

Fotó: magánarchívum
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H I R D E T M É N Y
Tájékoztatom a lakosságot, valamennyi, a településen székhellyel, telephellyel rendelkező szervezetet 
és helyben működő egyházat, hogy Paks Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a „Városi 
csomag – Teljes eljárás” témái miatt módosította a településrendezési eszközöket, mely módosítás 
az alábbi területeket érinti és az alábbi javításokat, pontosításokat tartalmazza:

1. Paks 0439 hrsz.-ú ingatlan környezetében a K-Mü építési övezetbe sorolt ingatlanok átsorolása  
 kereskedelmi, szolgáltató gazdasági területbe
2. Virág utca – Haladás utca közötti tömbbelső feltárásával tervezett lakóterület-fejlesztés 
 felülvizsgálata
3. Virág utca végében vegyes építési övezetbe (Gksz-5.1 és Lke-1.1) sorolt négy ingatlan 
 besorolásának felülvizsgálata
4. Biritópuszta Gksz-6.1 jelű építési övezetbe sorolt ingatlanjainak átsorolása Lf-Bi jelű építési övezetbe
5. Kömlődi út menti pincesor telkeinek átsorolása K-Pi1 jelű építési övezetből lakó funkciót 
 megengedő építési övezetbe
6. Dunakömlődi műfüves focipálya bővítése érdekében övezethatár módosítása
7. Kossuth Lajos utca 4–12/a. közötti telkeinek Vt-1.1 jelű építési övezetei besorolásának 
 felülvizsgálata
8. Nagydorogi út környezetében kijelölt Gksz-1.4 jelű építési övezetben a telekalakítási 
 egységhatárok felülvizsgálata
9. Cseresznyéspuszta 10546 hrsz.-ú út lakóterületbe sorolása a 10545 hrsz.-ú ingatlan tulajdonosa  
 kérelmére
10. Sík sor 373, 374 és 375 hrsz.-ú telkeinek övezeti di�erenciálása a tényleges használatnak 
 megfelelően
11. Rókus kápolna 1148/1 hrsz.-ú telkét érintő szabályozási vonal törlése
12. Tavasz utca 1411/1 és 1412/1 hrsz.-ú vegyes építési övezetbe sorolt telkek építési övezeti 
 módosítása
13. Pál utca egyes telkeit érintő közterületi határvonal módosítása
14. Gyapa, Cecei utca 12550 hrsz.-ú ingatlant érintő szabályozás felülvizsgálata
15. Bajcsy-Zsilinszky utca – Szent István tér találkozásánál lévő 1018 hrsz.-ú ingatlan övezeti 
 besorolásának felülvizsgálata
16. Deák Ferenc utca – Szentháromság tér találkozásánál lévő 21/1 hrsz.-ú ingatlan övezeti 
 besorolásának felülvizsgálata
17. Malomhegy városrészen a HÉSZ felülvizsgálata, építési övezetek előírásainak szigorítása
18. Mk jelű kertes övezet paramétereinek felülvizsgálata
19. Öreghegy utca menti ingatlanok Lke-2.2 építési övezeti paramétereinek felülvizsgálata
20. HÉSZ 37. § (2) bekezdés b) pontjának módosítása a 2. melléklet 12., 15., 16. sorában szereplő  
 előírások félreérthetősége miatt 
21. HÉSZ javítás, épületmagasság (H) helyett épületmagasság (Ém)
22. HÉSZ javítás, „utcavonaltól” helyett „utcai telekhatártól”
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23. Vt jelű építési övezetekben lakás/telekterület meghatározása a parkolás korlátozása érdekében
24. HÉSZ hibajavítás, 35. § (4) a) Vk-M helyett Vi-M-re javítani
25. Szikkasztás kérdésével kapcsolatos előírás Paks teljes közigazgatási területére
26. HÉSZ 61. § (1) bekezdés felsorolásának kiegészítése, hibajavítás

A településrendezési eszközök módosításáról több határozatban döntött a Képviselő-testület, a fenti témák 
a képviselői, lakossági és beruházói kérelmek, igények vizsgálatát, a Műszaki Hatósági csoport javaslatainak 
átvezetését, valamint az időközben felmerült pontosítások és javítások miatti módosításokat tartalmazza. 
A Városi csomag – Teljes eljárása a vonatkozó jogszabály alapján ún. teljes eljárási rend szerint zajlott. 
Az eljárás részeként előzetes tájékoztatási szakaszban  a megkeresett államigazgatási szervek és környező 
önkormányzatok véleményeikben kifogást nem emeltek, az elektronikus úton meghirdetett partnerségre 
vélemény nem érkezett. Környezeti vizsgálat lefolytatását az államigazgatási szervek véleménye alapján a 
Képviselő-testület nem tartotta szükségesnek. Következő lépésként az egyik érintett területtel kapcsolatban 
készült Telepítési Tanulmányterv, a településtervező szakmai véleménye alapján elkészült a Munkaközi do-
kumentáció, melyet a Képviselő-testület elfogadott és továbbdolgozásra javasolt. A Partnerségi dokumen-
táció elkészültét követően lebonyolított lakossági fórumon ismertetésre kerültek a módosítással érintett 
területek, és az érintetteknek lehetőségük volt Partnerként bejelentkezni, észrevételt tenni, véleményt nyil-
vánítani, ezt követően a Véleményezési dokumentációba beépítésre kerültek a partneri észrevételekre és 
véleményekre adott tervezői válaszok és szakmai vélemények. Következő lépésként a végső véleményezési 
dokumentációban az Önkormányzat által szükségesnek tartott javítások, kiegészítések átvezetésre kerül-
tek, melyet a Képviselő-testület elfogadott, és a véleményezési szakaszt lezárta.

A végső szakmai véleményezési szakaszban a településrendezési eszközök tervezete, az eljárás során 
beérkezett valamennyi vélemény, a véleményezési szakaszban keletkezett egyéb dokumentum megkül-
désre került végső szakmai véleményezésre az állami főépítésznek az országos településrendezési és épí-
tési követelményekről szóló 253/1997. (XII.20.) Kormány rendelet (OTÉK) előírásaitól történő eltérési 
kérelemmel együtt, amely a módosítás két témájával kapcsolatos.

Az állami főépítész záró szakmai véleményében jóváhagyásra javasolta a módosításban szereplő összes 
témát, és az OTÉK előírásaitól történő eltéréshez is hozzájárulását adta. A záró szakmai véleményben 
rögzített javasolt javítások a Jóváhagyási dokumentációban átvezetésre kerültek.

Paks Város Önkormányzatának Képviselő-testülete az 185/2023. (XII.13.) határozatával módosította a 
92/2016. (VIII.17.) határozattal jóváhagyott Településszerkezeti tervet (leíró és rajzi részét is), valamint 
a 48/2023. (XII.135) önkormányzati rendelettel módosította a Paks Város Helyi Építési Szabályzatáról 
szóló 33/2016. (VIII.22.) számú önkormányzati rendeletét és annak mellékletét, a Szabályozási Tervet. 

Az egységes szerkezetű Helyi Építési Szabályzat, a Szabályozási Terv minden tervlapja, a Település-
szerkezeti Terv rajzi és leíró része, valamint a jóváhagyással kapcsolatos képviselő-testületi döntések az 
alábbi linken elérhetők:

https://ppmh-musz6.govern-so�.hu/VCSTELJES JOVAHAGYOTT

A településrendezési eszközök módosítása 2024. január 14-től hatályos. 

Paks, 2024. január 18.

           Szabó Péter
                        polgármester
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A hosszú élet titka a jó magyar pálinka

Hit és értelem – külső és belső kihívások

Gadányi Józsefet köszöntötte 90. születés-
napja alkalmából Paks Város Önkormány-
zata nevében Szabó Péter polgármester. Ga-
dányi József Tamásiban született 1934. janu-
ár 1-jén. Földműves, gazdálkodó szüleivel 
Udvari mellett, Felsőpélpusztán éltek. Hár-
man voltak testvérek, egy öccse és egy húga 
volt. Józsi bácsi az elemi iskola elvégzése után 
a családi gazdaságban dolgozott. Udvariban 
ismerte meg későbbi feleségét, 1954-ben kö-
töttek házasságot. A katonaságtól leszerelve 
először a Legeltetési Társulatnál fuvarozott, 
majd az Alsópéli Állami Gazdaságban dolgo-
zott néhány évig, aztán pedig jó kilenc évig a 
Hídépítő Vállalatnál, hetente járt le a Komlói 
Építésvezetőségre. Majd ismét váltott, víztor-
nyokat, beton víztartályokat építettek, többek 
között a Sárközben és Mohácson. A felesége 
háztartásbeli volt, később az udvari téeszben 
dolgozott. Két �uk született, József, aki Pak-
son lakik, és Tibor, aki Gyönkön. József �uk 
1979-ben került Paksra, akkor vettek telket, a 
ház felépítésében Józsi bácsi is sokat segített. 
A feleségével akkor költöztek Paksra, amikor 
az egészségük megromlott, ez 2004-ben volt. 
A feleségét 2013-ban veszítette el. Nyugdíjas-
ként is aktív maradt, a ház körüli munkákból 

mindig kivette a részét. Józsi bácsinak négy 
unokája és két dédunokája van. Bár a bizton-
ság kedvéért járókerettel közlekedik, nyáron 
még focizott a kertben az egyik dédunokájá-
val. Szeret tévét nézni, rejtvényt fejteni, a fo-
cimeccseket nyomon követi, a paksi stadi-

onban kint volt az Újpest–Paks rangadón. 
Olykor eljár a katolikus templomba. Szerin-
te a hosszú élet titka a jó magyar pálinka. Jó-
zsi bácsi születésnapját családi körben vízke-
resztkor ünnepelték meg.

-kgy-

Az értelem és a normalitás lá-
zadása, milyen belső és kül-
ső kihívások érik a mai világ-
ban a keresztényeket? Töb-
bek között erre a kérdésre 
adott választ az Axióma Köz-
pont alapító elnöke, igazgató-
ja és kutatási vezetője a Pak-
si Közéleti Estek előadássoro-
zat január 17-i állomásán. A 
rendezvényen dr. Giró-Szász 
Áron, Földi-Kovács Andrea és 
dr. Filemon Norbert tartottak 
előadást.

Egy keresztény agytröszt, amely-
nek célja, hogy a hit és értelem 
alapján állva kutatási, oktatási és 
médiatevékenységgel hatást gya-
koroljon a társadalomra. Így ír 
magáról az Axioma Központ, 
amelynek alapító elnöke, igaz-
gatója és kutatási vezetője vol-
tak a vendégek a Paksi Közéle-
ti Estek januári találkozóján, 
ahol többek között arra a kér-

désre adtak választ, hogy mi-
lyen belső és külső kihívások 
érik a mai világban a keresz-
tényeket? Dr. Giró-Szász Áron 
alapító elnök arról is beszélt, 
hogy szerinte létezik egy min-
dent leuraló szexualitás, ami-
vel szemben a keresztény kul-
túra háttérbe szorul, jellemző-
en a nyugati világban.

A rendezvényen az internetes 
pornográ�a felnőttekre és gye-
rekekre gyakorolt káros hatá-
saira is ráirányították a �gyel-
met. A központ kutatási vezető-
je, dr. Filemon Norbert szerint 
két területen lehet mérsékelni a 
hatásokat. Az egyik a szülői fe-
lelősség, tudatosság, arra vonat-
kozóan, hogy milyen módon 

használja a gyermek az okos 
eszközt. A másik a megfelelő 
szabályozás és az ilyen tartalmú 
oldalakra vonatkozó kikény-
szeríthetőség.
Földi-Kovács Andrea igazgató 
elmondta, hogy a társadalom �-
gyelmét szeretnék felhívni arra, 
hogy ez a problémakör méltány-
talanul nem kap megfelelő �-
gyelmet, pedig pszichológusok, 
pedagógusok, kutatók is kiemel-
ték már, hogy hatalmas károkat 
okoz nemcsak a szexualitásban, 
hanem a kapcsolati kultúrákban 
a nagymértékű pornográ�afo-
gyasztás.
A kerekasztal-beszélgetést a 
Paksi Konzervatív Egyesület és 
a Keresztény Értelmiségiek Szö-
vetségének Paksi Csoportja kö-
zösen rendezte. A Paksi Közéle-
ti Estek programsorozat február 
16-án folytatódik a Csengey Dé-
nes Kulturális Központban.

Lovász K.

Fotó: Babai István

Közélet

Fotó: TelePaks
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Az atomerőmű-építés első, 
előkészítési szakasza lezárult, 
és 2023 augusztusában a be-
ruházás átlépett a második, 
a valós � zikai építkezés sza-
kaszába. Az elmúlt évben je-
lentős előrehaladás történt 
a területelőkészítésben, ami 
idén folytatódik. 

A Paks II. Atomerőmű te-
rületén jól haladnak a terü-
letelőkészítési munkák. A kö-
rültekintően végzett, a ható-
ság által felügyelt munkálatok 
három kulcsfeladatra tagolha-
tók: a talaj kiemelése, a rés-
fal megépítése és a talajszilár-
dítás. A munkagödör, amelyet 
az elmúlt évben mélyítettek, 
már most érzékelteti a Paks 
II. beruházás méreteit. A ta-
lajt az első szakaszban több 
mint másfél millió köbmé-
ter föld kitermelésével mínusz 
öt méteres szintig emelték ki, 
de egyes helyeken a húsz mé-
tert is meghaladja majd a gö-
dör mélysége. Az itt elvégzett 
munka volumenét jól érzékel-
teti, hogy az elmúlt időszakban 
kitermelt másfél millió köb-
méternyi föld 27 kilométernyi 
autópálya földmunkájának fe-
lel meg.
Mivel a létesítmény mellett 
van egy működő atomerőmű, 
ezért a két új egység területét 
résfallal vették körül. Az egy 
méter vastagságú, 32 méter 
mélységű, 2,7 km hosszúságú 
föld alatti vízzáró fal feladata, 

hogy a talajvíz csak kontrol-
láltan és minimális mérték-
ben juthasson be a munkagö-
dörbe, illetve megakadályozza, 
hogy a környező területeken 
lecsökkenjen a talajvíz szintje. 
A résfalazás bevált mélyépíté-
si technológia, amit évtizedek 
óta alkalmaznak világszerte 
és hazánkban is. A résfal elké-
szült, a következő fázis a talaj-
szilárdítás.
A novemberben elindult talaj-
szilárdítással a blokkok épü-
letei alatti talaj megerősítése 
történik meg, szintén a nem-

zetközi gyakorlatból ismert 
technológiával. Célja az, hogy 
a szilárdított talajra épülő léte-
sítmény állékonysága és föld-
rengésállósága biztosított le-
gyen. A beruházás folyamán 
mintegy 17 hektáros területen 
végeznek talajszilárdítást az 
Országos Atomenergia Hiva-
tal felügyelete mellett. A mun-
ka során két méter átmérőjű 
spirállal felszerelt lánctalpas 
cölöpfúrókat alkalmaznak. Az 
oszlop középpontjának pon-
tos pozícióját a talajszilárdító 
gép szo� vere rögzíti, majd ezt 

követően az adatok feldolgo-
zásra kerülnek egy 3D-szo� -
ver segítségével, annak érdeké-
ben, hogy egy homogén szilár-
dított talajtömb jöjjön létre. Az 
új atomerőművi blokkok alat-
ti talaj megerősítése érdeké-
ben átlagosan napi száz, ösz-
szességében 75 ezer furat, il-
letve ugyanennyi, egymással 
átfedésben lévő cementált ta-
lajoszlop készül. A munkák 
során egymillió tonna cemen-
tet használnak fel.
A talajszilárdítást a résfal kivi-
telezéséhez hasonlóan a Bauer 
Magyarország K� . végzi. A cég 
számos helyen végzett már ha-
sonló tevékenységet, a több 
mint kétszáz éves múltra visz-
szatekintő Bauer csoport leány-
vállalataként nemcsak a hazai 
mélyépítési piac szerves résztve-
vője, hanem Európa-szerte szá-
mos sikeres projektet is maga 
mögött tudhat.

(X)

Atomerőmű

Az elmúlt év a területelő-
készítésről szólt

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu

Fotó: Paks II. Zrt.
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Nélkülözhetetlen a paksi 
blokkok üzemidő-hosszabbítása
Egy éve irányítja Dr. Horváth Péter János az 
MVM Paksi Atomerőmű Zrt.-t. Eddigi ta-
pasztalatairól, a feladatokról, tervekről kér-
deztük a legnagyobb hazai energiatermelő 
vállalat vezérigazgatóját a TelePaks Közélet 
közelről című magazinjában. 

– A Magyar Energetikai és Közmű-szabá-
lyozási Hivatal elnöke volt, korábban a Ma-
gyar Villamosművek Zrt. vezérigazgatója, és 
irányította a Mátrai Erőművet is, tehát más 
perspektívából eddig is ismerte az atomerő-
művet. Vezérigazgatóként milyennek látja a 
céget? 
– Életem nagy részét az üzleti életben töltöt-
tem. Közelebb áll hozzám egy cégnek a vezeté-
se, mint az energiahivatalé. Az atomerőműben 
korábban többször jártam már, mindig jól fel-
készült, odaadó szakmai gárdával találkoztam, 
s ez a véleményem az elmúlt időszakban csak 
erősödött. Az atomerőmű mintegy 2500 dol-
gozója, valamint a NUKA Nukleáris Karban-
tartó Zrt.-ben és az Atomix K�.-ben dolgozó 
több mint 1500 munkavállaló mindannyian 
nagyszerű emberek, értik a feladatukat, elkö-
telezettek a vállalat iránt. Az elmúlt egy év ve-
zérigazgatói tapasztalatai alapján minden te-
kintetben csak pozitívumokat tudok monda-
ni az atomerőműről.
– 2022 decemberében döntött úgy az ország-
gyűlés, hogy elindulhat az erőműben a blok-
kok második üzemidő-hosszabbítását célzó 
projekt. Ön már ennek ismeretében érkezett 
Paksra. Mi indokolja az újabb üzemidő-hosz-
szabbítás szükségességét? 
– Az üzemidő-hosszabbítást a Magyar Ener-
getikai és Közmű-szabályozási Hivatal elnö-
keként is támogattam. Véleményem szerint a 
magyar energiarendszernek szüksége van úgy 
Paks I. üzemidő-hosszabbítására, mint Paks 
II. megépítésére, és a gázos erőművekre is, me-
lyeket az MVM az atomerőmű-beruházások-
kal párhuzamosan tervez megépíteni. Ezek az 
elkövetkező tíz év legnagyobb hazai energeti-
kai beruházásai lesznek. Ami a naperőműve-
ket illeti, szeretném aláhúzni, hogy csupán az 
év 17 százalékában termelnek, azt is leginkább 
évszaktól és napszaktól függően. A villamos 
energiára azonban január 1-jén nulla órától 
december 31-én éjfélig folyamatosan szükség 
van, amihez folyamatosan működő energia-
termelő üzem kell, mint amilyen a paksi atom-
erőmű. 

– Miben tér el a második üzemidő-hosszabbí-
tás az elsőtől?
– Az első üzemidő-hosszabbítás nagyon jelen-
tős szakmai és tudományos munka volt, de a 
gépekhez, az irányítástechnikához nem iga-
zán kellett hozzányúlni. Ezt most nem fogjuk 
megúszni: egy jóval szélesebb körű  és komoly, 
berendezéseket is érintő kihívás áll előttünk. 
Hogy konkrétan milyen feladatokat kell elvé-
gezni, azt az elkövetkező hónapokban, évek-
ben fogjuk meghatározni.  
– A nagyjából egy évtizedes folyamat ered-
ményeként újabb húsz évvel, 2052–2057-ig 
hosszabbodhat meg az atomerőmű blokkjai-
nak üzemideje. Van-e példa arra, hogy 70 
éves működésre készítenek fel ugyanilyen, 
VVER–440-es típusú blokkokat? 
– Az Amerikai Egyesült Államokban a pak-
sihoz nagyon hasonló működési rendszerű 
atomerőművek nagy része már hatvan évre 
kapott üzemeltetési engedélyt, és dolgoznak 
azon, hogy még további húsz év hosszabbí-
tást kérjenek. A �nn és a szlovák VVER–440-
es blokkok is idősebbek a paksinál, és ezekben 
is történt már üzemidő-hosszabbítás. Az oro-
szok hatalmas biztonsági tartalékkal építették 
meg a Pakson is működő blokkokat. Ezeket a 
biztonsági tartalékokat fogjuk részben kihasz-
nálni, természetesen a szükséges cseréket, fel-
újításokat elvégezve. 
– A paksi atomerőmű szakembergárdája le-
fed minden szakmai területet, ami szükséges 
a projekt menedzseléséhez? 

– Meggyőződésem, hogy az atomerőmű je-
lenlegi szakembergárdája tökéletesen meg 
fogja oldani ezt a feladatot. Amit pedig mi 
nem tudunk – mert felesleges olyan kom-
petenciákat az erőműben tartani, amire csak 
időnként van szükségünk –, azt a tudást meg-
vesszük a piacról. Az összes közbeszerzésünk 
azt bizonyítja, hogy a beszállítók szeretnek az 
atomerőműnek dolgozni. Tavaly megkötöt-
tünk minden olyan szerződést, ami a projekt 
jelen szakaszában szükséges, úgyhogy idő-
arányosan jól állunk. Kellő időben kezdtük 
el a felkészülést az üzemidő-hosszabbításra, s 
eddig minden határidőt tartunk.
– Több mint egymilliárd euróba kerül 
majd a projekt. Megtérül a befektetés?
– Egy új erőmű építéséhez képest sokkal 
olcsóbb üzemidőt hosszabbítani. Magunk 
is végeztünk számításokat, valamint kül-
ső szakértőkkel is megvizsgáltattuk ezt a 
kérdést. Az eredmény azt bizonyítja, hogy 
nem lehet kérdéses, megtérül-e a beruhá-
zás. Az atomerőműnek nagyjából kettő-
százmilliárd forint a bevétele, azon a na-
gyon nyomott áron, amivel elő tudjuk se-
gíteni, hogy az egyetemes szolgáltatásban 
vételező lakossági fogyasztók a 2012-ben 
elkezdett, rezsicsökkentett árakon kapják 
az áramot. Ha ezt a villamos energiát piaci 
alapon adnánk el, a megtérülés kérdése fel 
sem merülne. Ugyanakkor látni kell azt is, 
hogy az országban jelenleg újraiparosítási 
folyamat zajlik.                                                Ü

Fotók: Babai István

10 n Paksi Hírnök, 2024. január 26.



Atomerőmű

Ü Azt szeretnénk, ha tíz év alatt mint-
egy ötvenszázalékkal növekedne a villamos-
energia-fogyasztás új gyárak üzembe helye-
zése következtében. Ahhoz, hogy ezek az üze-
mek idejöjjenek, szükséges a megbízható helyi 
energiatermelés. Ezért is nemcsak megtérülő 
az atomerőművi blokkok üzemidő-hosszabbí-
tása, hanem kifejezetten nélkülözhetetlen. 
– Három hatalmas feladat van ma hazánk-
ban az atomenergetika területén: Felkészíteni 
a paksi atomerőművet az üzemidő-hosszab-
bításra, megépíteni az új blokkokat, majd 
üzemeltetni mindkettőt. Hogy látja a szak-
ember-utánpótlás kérdését?
– A szakember-utánpótlás egész Magyaror-
szágon, különösen a mi szakmánkban nagyon 
nehéz kérdés. Nem lehet annyi villamosmér-
nököt képezni, amennyit fel ne szívna az ipar, 
ráadásul a frissen végző, nyelveket jól beszélő 
�atal szakemberek külföldön is azonnal talál-
nak munkahelyet. Ezért tudatosan fel kell ké-
szülnünk arra, hogyan fogjuk megoldani a 
nyugállományba vonuló kollégák pótlását. A 
műszaki szakembereket képző egyetemekkel 
jó a kapcsolatunk, ugyanakkor a Paks II.-vel 
közösen azon gondolkodunk, hogyan lehet-
ne Paksra vagy Szekszárdra felsőfokú műsza-
ki képzést hozni. Nem kérdés, hogy az Ener-
getikai Technikum és Kollégiumban kiváló az 
oktatás, de az itt végzett diákok nagy része el-
megy mondjuk Budapestre továbbtanulni, és 
utána nem feltétlenül jön vissza. Ezért lenne 
fontos, hogy helyben biztosítsunk felsőfokú 
képzési lehetőséget számukra.
– Milyen a szakmai kapcsolat az MVM Pak-
si Atomerőmű Zrt. és a Paks II. Zrt. között? 
– A két cég között kiváló az együttműködés. 
Négyszáz méterre vagyunk egymástól, olyan 
szinten egymásra vagyunk utalva, aminél 
jobban már nem is lehet. Nap mint nap össze 
kell dolgoznunk, hiszen vannak közös ügye-

ink: például ugyanaz a hidegvizes csatorna 
biztosítja majd mindkét erőmű blokkjainak 
hűtését. Régebben tapasztalható volt némi 
súrlódás, ami mostanra teljesen megszűnt. 
– Az energiaválság, a hirtelen változó gaz-
dasági környezet kihívások elé állította az 
atomerőművet is.  Mi vár Önökre a továb-
biakban? 
–15.918 gigawattóra villamos energiát termelt 
tavaly a paksi atomerőmű. Kifejezetten jó üz-
leti évet zártunk, létszám- és gazdasági terveit 
is teljesítette a vállalat, a biztonsági célkitűzése-
ink teljesítése mellett. Az elkövetkező évek leg-
nagyobb kihívása, hogy még jobbak legyünk 
a termelésben. Megpróbálunk átvenni min-
den olyan erőművi jógyakorlatot, aminek 
eredményeképpen a meglévő gépállomány-
nyal magasabb termelési szintet tudunk elér-
ni a mostani kilencven százalékosnál. 
– Pakson és a térségben az atomerőmű elfo-
gadottsága megkérdőjelezhetetlen. Hogyan 

lehet az elégedettséget elérni úgy, hogy a tu-
lajdonosnak, a lakosságnak és a dolgozók-
nak is megfeleljen a cég?
– Az elsődleges, hogy Magyarországon a re-
zsicsökkentés működik: Európában a legol-
csóbb gázt és áramot nálunk kapják a fogyasz-
tók, ami hozzájárul a lakossági elfogadottsá-
gunkhoz is. Ahhoz, hogy ez így is maradjon, 
szükség van az atomerőmű további folyamatos 
termelésére. A tulajdonosunknak is fontos az, 
hogy hozzuk a kilencven százalék körüli ter-
melést, amivel biztosítható a rezsicsökkentés. 
A helyi lakosság elégedettségéhez az atomerő-
mű kétféle módon tud hozzájárulni: egyrészt a 
vállalat által be�zetett helyi adó nagyon jelen-
tős összeg Paks városának költségvetésében, 
másrészt Paks és a környékbeli települések a 
TEIT-en és a JETÁ-n keresztül is kapnak to-
vábbi támogatást. Ezenkívül minden nagyobb 
rendezvényünk a lakosok számára nyílt, majá-
list, gyermeknapot, sportrendezvényeket szer-
vezünk. Tavaly befejeződött az Atomerőmű 
SE sportcsarnokának felújítása, elkészült egy 
új regionális dzsúdócsarnok, és kialakítottunk 
egy streetball pályát is, amelyet ingyen hasz-
nálhat a lakosság. A tanuszoda működtetésé-
vel az úszásoktatást segítjük, valamint a kö-
vetkező szezonra a jégpálya üzemeltetéséről 
is egyeztetünk a várossal. A sportfejlesztések 
folytatódnak 2024-ben is. Terveink szerint ru-
galmas gumiburkolatúra (rekortánra) cserél-
jük a futópálya felületét, valamint befejezzük a 
kajak-kenu kikötő felújítását. Az embereknek 
nagyon fontos a jó munkahely, a jó kereset, de 
a legfontosabb az egészség, aminek megőrzé-
séhez a magunk módján, erőnkhöz mérten 
ezekkel a dolgokkal igyekszünk hozzájárulni.
A TelePaks közéleti magazinja megtekinthető 
a telepaks.net oldalon és a televízió YouTube-
csatornáján.

Dallos Szilvia
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Soha nem akartam semmi len-
ni, és ez majdnem sikerült – 
így fogalmazta meg ars poeti-
cáját Kocsner Gábor. Feleségét 
egy keleti harcművészetnek kö-
szönheti, a színjátszást egy kö-
zös buszozásnak, azt pedig, 
hogy Tolna megyében nőtt fel, 
valójában az asztmájának.

Közelebbi ismeretségünk nagy-
jából másfél évtizedes, de az 
utóbbi időben csak futólag talál-
kozom Gáborral. Szó szerint fu-
tólag, néhanapján látom futótár-
saival erre-arra a városban. Ez a 
kis – korábban Atomcsigák név-
re hallgató, újabban Atomcity 
Runnersként emlegetett – csa-
pat fontos az életében. A covid 
idején is segítettek egymásnak 
nem belebolondulni a bezárt-
ságba. Most már talán azt is el le-
het árulni, hogy megesett, hogy 
egyenként kiszivárogtak a váro-
son kívülre, s onnan együtt futot-
tak. De még ennél is fontosabb, 

hogy amikor egyikük-másikuk 
tényleg a négy fal közé kény-
szerült a járvány miatt, a többi-
ek aszfaltrajzokkal vagy közös 
énekléssel igyekeztek mosolyt 
csalni az arcára. Persze nem egy-
szer inkább a meghatottság és az 
öröm könnyeit sikerült. Gábor 
számára kihívást, s egyben si-
kerélményt a 20-30 kilométeres 
távok jelentenek, ilyenkor van 
idő amolyan belső utazásra is.  
Mostanság azonban egy komo-
lyabb műtét miatt csak áhítozik a 
hosszabb távok után, be kell ér-
nie 4-5 kilométerrel. Az végül is 
nem derült ki a beszélgetésünk-
ből, hogy mióta fut, mert annyi 
érdekes fordulat volt az életében, 
hogy mindenre nincs idő kitérni. 
Családja a Pest megyei Mendéről 
került Faddra, édesanyja ott ka-
pott körzeti orvosi állást. Egyéb 
okok mellett a vidéki lét mellett 
az szólt, hogy Gábor és édesap-
ja is asztmás volt. Akkoriban le-
vegőváltozást javasoltak az orvo-

sok. Meglepő módon 23 éves ko-
ráig Szekszárd volt a fókuszban. 
Ott érettségizett, tanult szakmát, 
Pakson még csak nem is járt. 
Szinte az első ide vezető útja sors-
fordító volt, ekkor ismerte meg 
Emőkét. Wing tsun edzésre jár-
tak együtt. A keleti harcművésze-
tek iránti érdeklődésük nem tar-
tott sokáig, kapcsolatuk viszont 
igen. Jövőre ünneplik a 30. há-
zassági évfordulójukat. A tervek 
szerint Skóciába mennek majd a 
jeles alkalommal, mert az Emőke 
egyik álma… Három gyermekük 
már felnőtt: Peti villamosmér-
nök, Budapesten él, Marci beta-
nuló primerköri gépész, Emma 
pedig most kezdte az egyetemet 
keleti nyelvek és kultúra szakon.
A család és a sport mellett a kul-
túrának is komoly szerepe van 
Gábor életében, és itt nemcsak 
arra kell gondolni, hogy nála a 
rockzene iránti rajongás nem 
merült feledésbe a kamaszkor-
ral, s ma is szívesen jár koncert-

re, fesztiválra. Hanem arra is, 
hogy amatőr színjátszóként je-
lenleg is részt vesz az Okuláré 
projektben, ami eredetileg felol-
vasószínház, de ők szeretik meg-
adni a módját. A paksi színját-
szás, drámajáték egy véletlennek 
köszönhetően került a látóköré-
be. Nemes egyszerűséggel együtt 
utazott egyszer a buszon Hefner 
Erikával, aki elhívta a drámacso-
portjába, amely akkor a Pro Artis 
Művészeti Iskolában működött. 
Ennek eredményeként egyszer 
hol a művelődési központ név-
adója kapcsán rendezett Csen-
gey Dénes-műsorban találta ma-
gát, hol A kaktusz virága című 
darab főszerepében – mind-
két eddigi előadás telt házas si-
ker volt –, hol a várost bemutató 
első imázs�lmben. A felkérés az 
utóbbinál is meglepetésszerű volt 
számára, az élmény viszont életre 
szóló: még most is úgy emlékszik 
a forgatásra, mintha tegnap lett 
volna.  – A televízió szerkesztősé-
gében találkoztunk, csak a �lmbe-
li feleségemet ismertem. Leültünk 
az asztal körül, és mondták, hogy 
no akkor játsszuk el a családi ebé-
det. Mi szedtünk a nem létező le-
veses tálból a nem létező tányé-
rokba, Kövi Gergő és Babai Ist-
ván pedig azt mondták, ez így jó 
lesz – idézi fel. Később is játszott 
a paksi amatőr �lmesek néhány 
kisjáték�lmjében. Ennek kapcsán 
jegyzi meg, hogy mára már meg-
fogalmazta az ars poeticáját, ami 
– mint nevetve árulja el – így szól: 
soha nem akartam semmi lenni, 
és ez majdnem sikerült is. Ez va-
lójában a pályájára is igaz, hiszen 
először azt hitte magáról, hogy 
nem fog leérettségizni sem, aztán 
végül a Pécsi Tudományegyete-
men mesterfokozatú diplomát is 
szerzett, sőt még a záróbeszédet is 
ő mondta. Volt néhány vargabe-
tű a pályafutásában, s nehéz idő-
szakok is, de immár húsz éve az 
RHK K�.-nél dolgozik. Fegyveres 
biztonsági őrként kezdte, öt évvel 
ezelőtt azonban egész más, hozzá 
sokkal inkább illő munkát végez: 
képzési referensként dolgozik. Jó 
a cég, jók a kollégák, és a munká-
ját szereti. – Kellő önállóságot ka-
pok, és lehet alkotni – indokolja. 

Szabó Vanda

Jó napot, mi újság?

Kocsner Gábor

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Kulturális intézmények: 
számvetés és tervek
Az év eleje a számvetés és a tervek ideje. 
A paksi önkormányzat kulturális intéz-
ményeinek vezetői értékelték az elmúlt 
évet,  és beszámoltak a 2024-es eszten-
dőre vonatkozó elképzeléseikről.
 
Mozgalmas volt 2023 a Csengey Dénes Kul-
turális Központ életében: sikeresek voltak a 
színházi bérletes programok, számos kiállí-
táson, koncerten, családi programon vehe-
tett részt a közönség, jelen volt az intézmény 
városi rendezvényeken, az általuk szervezett 
augusztusi Azahriah koncertre pedig több 
mint 15 ezer ember gyűlt össze az Ürge-
mezőn. Márkus Zalán, a kulturális központ 
igazgatója szerint összehangolt munkát, 
nagy felkészültséget igényelt az államalapí-
tás ünnepe alkalmából tartott programsoro-
zat megrendezése, amelynek része volt egy 
élő nemzeti lobogó megalkotása is. Népsze-
rű volt a bálaszínházi program a nézők és 
a fellépők körében egyaránt. Paksi BorBála 
lesz idén is, de ezenkívül még számos színes 
programra hívja majd a közönséget a kul-
turális központ. Várhatók újdonságok is, il-
letve újragondolt rendezvények, mint pél-
dául márciusban a tavaszi fesztivál, amely a 
nőnappal kezdődik majd, és egy héten ke-
resztül tart humoresttel, bemutatókkal. Az 
anyák napjára is készülnek a Csengey köz-
pont munkatársai, Zámbó Jimmy dalaiból 
ad koncertet Luigi. A Duna-partra is ter-
veznek rendszeres programokat, a Paks and 
Roll táncos-zenés eseményt pedig az Ür-
gemezőn tartják majd meg. Mindemellett 
megmaradnak a hagyományos programok 
is, az intézmény idén is részt vesz a város 
napja és az augusztus 20-i rendezvényso-
rozat lebonyolításában – összegzett Márkus 
Zalán.

Sikeresnek értékelte a Paksi Városi Múze-
um elmúlt évét dr. Fazekas Ferenc. Az in-
tézmény 2023 augusztusában kinevezett 
igazgatója szerint hagyományos program-
jaik közül az egyik legnépszerűbb a legki-
sebb gyerekeknek szóló Pamacsoló volt, a 
paksi iskolák diákjai pedig szívesen láto-
gattak el a tematikus hetekre. Folyamatos 
volt a tudományos munka az intézmény-
ben a Pécsi Tudományegyetem oktatóinak 
és hallgatóinak közreműködésével. Sokan 
látogatták a hagyományos rendezvénye-
ket: a múzeumok éjszakáját, a családi na-
pot is. Újonnan indult a Helytörténeti esték 
sorozat, amely idén folytatódik. Az intéz-
mény munkatársai a múzeum megalapítá-
sának 30. évfordulója kapcsán nagyszabású 
eseményeket szerveznek, melyek egy részé-
be bevonják a lakosságot is, azt kérik, hogy 
azok, akik közreműködtek a múzeum meg-
építésében, mondják el történeteiket. Paks 
várossá nyilvánításának 2028-ban elkövet-
kező ötvenedik évfordulója kapcsán hosz-
szú távú programot indít a múzeum idén, 
ehhez is a lakosság közreműködését kérik 
majd, főként tárgyi emlékeik, dokumen-
tumaik kapcsán. A Paks50 programsoro-
zat részeként kiállítást terveznek megnyit-
ni majd ezekből a relikviákból. A nagy-
szabású programok mellett továbbra sem 
maradnak el a hagyományos foglalkozá-
sok a múzeumban, így folytatódnak a csa-
ládok által kedvelt események és megtart-
ják a Múzeumok Őszi Fesztiválja rendez-
vénysorozatot is – tájékoztatott dr. Fazekas 
Ferenc. 
2023 a változások éve volt a Paksi Pákolitz 
István Városi Könyvtárban. A Kínálgató 
Gyermekkönyvtár és állománya kikerült 
a könyvtár kezelése alól, emellett szemé-

lyi változások is történtek. Ebből az olva-
sók annyit érezhettek, hogy a szolgáltatás 
minőségromlásának elkerülése érdekében 
a heti nyitvatartási időt csökkentették, il-
letve a könyvtár élén új arccal találkozhat-
nak Nagy Balázs személyében. Az igazga-
tó elmondta, hogy a könyvtár látogatottsá-
ga a járvány vége óta emelkedő pályán van. 
Minden korcsoportban nőtt a beiratko-
zottak száma, és a kölcsönzött dokumen-
tumok száma is mintegy négy százalékkal 
emelkedett. A programok látogatottsága 
az igazgató szerint kimagasló. A Kincs-
kereső Gyermekkönyvtárban továbbra is 
népszerű volt a Baba-Mama Klub, a Ka-
kaó-parti, és a meghívott szerzők műsora-
it is sokan megtekintették. Ezek a progra-
mok idén is folytatódnak, éppúgy mint a 
felnőttkönyvtárban a Paksi Világjárók so-
rozat, a pszichológiai, önfejlesztő előadá-
sok, továbbá a helytörténeti estek, a zöldtu-
datos foglalkozások és a könyvtárak életé-
ből elmaradhatatlan író-olvasó találkozók, 
amelyeket olvasói igények alapján szervez-
nek. A tavaly igen szép számú résztvevő-
vel megrendezett Regélő Népmesemon-
dó Verseny hagyományait folytatják, és 
megszervezik a minden évben nagy siker-
rel futó helyismereti, helytörténeti nyomo-
zós gyermekprogramot, a Nyári Kincskere-
ső Játékot is. A Nemzeti Kulturális Alapból 
befolyó támogatásból nyári tábort szervez-
nek június utolsó hetére, valamint októ-
berben egy háromnapos, százfős szakmai 
konferenciát tartanak Pakson a szekszár-
di Illyés Gyula Könyvtárral közösen. Feb-
ruárban egy régi vágy is teljesül: az önkor-
mányzat a könyvtár főépületén nyílászáró-
kat cserél – összegzett Nagy Balázs.

Sólya Emma

Fotó: Babai István/archív illusztráció
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Az eltűnt városkép nyomában
Történelmi személyek látogatása Pakson, 4. rész

Mozaik

1945 októberében Farkas Mihály 
kommunista belügyi államtitkár 
tartott beszédet a paksi népgyű-
lésen. Érintette a svábkérdést, be-
szélt a parasztság helyzetbe ho-
zásáról, és már ekkor sulykolta a 
beszolgáltatás fontosságát: 

A kiépült kommunista diktatú-
ra idején, 1949-ben annak elle-
nére, hogy a sajtó tényként tálalta, 
Rajk László sohasem járt Pakson. 
„Itt szőtte gyilkos terveit a Tito- és 
a Rajk-banda”, ahogy az egyik ko-
rabeli újság, a Magyar Nap 1949. 
szeptember 16-i számában hírül 
adta. A korábbi belügyminiszter 
koncepciós perében a tragikomé-
dia csúcsán – visszamondva az el-
várt mesét – Rajk persze elismer-
te, hogy egy Paks melletti csősz-
kunyhóban, Klein Antal biritói 
birtokán volt titkos találkozója a 
határon direkt hozzá átszökő ju-
goszláv belügyminiszterrel. 
Klein Antal biritói földbirtokos 
�a, Klein Imre írta feljegyzésé-

A második világháború végén, 
a 3. Ukrán Front parancsno-
ka, Fjodor Ivanovics Tolbuhin, a 
Szovjetunió marsallja Paks kör-
zetében értekezletet tartott, ame-
lyen a résztvevők kidolgozták a 
további hadműveletek tervét. Tol-
buhin a visszaemlékezések szerint 
(Atomerőmű, 1984, Beregnyei–
Pach: Tolbuhin nyomában 1–4.) 
1945. január 18–25. között tar-
tózkodott Pakson a szűkebb tör-
zsével, míg a front törzsének had-
műveleti csoportja Zseltov tábor-
noknak, a haditanács tagjának 
vezetésével Dunaföldváron volt. 
Csak pár napig lakott itt, közel a 
főutcához, állítólag a Szent János 
utca 18-ban. Így lett a marsall em-
lékére a Szent János utcából Tol-
buhin utca. Persze napközben a 
Deák Ferenc utcai, volt rendőrsé-
gi épületben lévő orosz parancs-
nokságon tartózkodott. Egy má-
sik forrás (Kollos Gézáné Sipos 
Ilona) így emlékezett vissza:

ben, hogy 1947 őszén egy alka-
lommal az egykori kisgazda is-
merőseivel utazó Dobi István 
politikust, a későbbi kommunis-
ta miniszterelnököt, majd állam-
főt vendégül látták Pakson: 

Az ismeretség segítette az idős 
Klein Antalt a hatvanas évek 
elején, amikor is Dobi István 
segítségével �ához az NSZK-
ba kiutazhatott, és onnan már 
nem tért vissza Magyarország-
ra. 1959-ben Dobi István, már 
mint az Elnöki Tanács elnöke 
is részt vett egy szervezett pak-
si munkás-paraszt találkozón. 
1964 nyarán Tolna megyei kör-
útján Dobi István ismét hivatalos 
minőségében látogatott el a paksi 
gazdaságokba:  

1961 augusztusában Jurij Gaga-
rin, a világ első űrhajósa magyar-
országi tartózkodása második 
napján Sztálinvároson keresz-
tül Pécsre, majd onnan Komlóra 

utazott. A 6-os főútvonalon sok-
felé a lakosság zászlókkal, virá-
gokkal vonult ki, s Gagarin az őt 
köszöntő emberek sorfala között 
folytatta útját. Ezen az útszaka-
szon is sok olyan kedves epizód 
játszódott le, amely programon 
kívül tarkította a vendég útját: 

Pap Tihamér fotója megörökí-
tette az 1961. augusztus 20-án 
Pakson áthaladó kocsisort, de a 
dunakömlődi Halászcsárda előtt 
is sokan integettek Gagarinnak 
egy fennmaradt MTI-fotó sze-
rint. 
Az 1970-es évektől már az épülő 
atomerőmű szolgáltatott alapot 
az állam- és pártvezetők mind 
gyakoribb paksi látogatásainak. 
1975 augusztusában Fock Jenő 
korábbi miniszterelnök, mint az 
MSZMP Politikai Bizottságának 
tagja érkezett a megyeszékhely-
re, majd onnan Paksra. Az Erő-
mű Beruházási Vállalat iroda-
épülete előtt Szabó Benjámin mi-
niszteri megbízott, Váradi László 
pártszervező és Nagy Zoltán, az 
ERBE létesítmény-főmérnöke 
köszöntötte. 

(Folytatjuk!)
dr. Hanol János

Gagarin konvoja áthalad Pakson a korzó feletti 6-os úton 
(TMN, 1961.08.20.)

„…a város csak akkor támogat-
ja a falut, ha a falu támogatja 
a várost. Ezért elsősorban eleget 
kell tenni a beszolgáltatásnak. 
Biztosítani kell a város élelme-
zését, hogy a városi munkásság 
dolgozhasson, hogy elláthassuk 
a falu népét áruval.” (Új Du-
nántúl, 1945.10.03.) 

„Tolbuhin énnálam lakott a Ke-
reszt utcában. Ez a Kereszt utca 
9. szám alatt volt. Azért volt az, 
hogy itt lakik a Tolbuhin, meg 
ott lakik, hogy ha valami me-
rényletet követnének el, ne tud-
ják pontosan, hogy hol lakik. 
De itt lakott nálam.” (Paksi Mo-
zaik, 1985.06.01., 255.o.) 

„Itt tért ki Szabó Benjamin 
arra, hogy némelykor nem 
folyamatos az anyagellátás. 
Kérte Fock Jenő elvtársat, 
hogy ez a kérdés legmagasabb 
szinten kapjon megkülön-
böztetett �gyelmet.” (TMN, 
1975.08.19., 1.o.)

„Dobival itt, ekkor ismerke-
dett meg először apám. A mi 
jó erős paksi kadarkánkból 
nem kellett sok, és Dobi bi-
zony hamar jó hangulatba ke-
rült és másnap délig mulatott. 
Ilyen állapotban csak irreden-
ta nótákat énekelt és szidta a 
kommunistákat. Ettől kezd-
ve Dobi, ha útba esett, mindig 
bejött hozzánk és természete-
sen mindig hangulatosan tá-
vozott.” (História, 1987. 5–6. 
szám, 57.o.)

„A Biritói Állami Gazdaság-
ban találkozott a paksi járás és 
a gazdaság vezetőivel. […] Este 
a paksi Vörös Csillag Halásza-
ti Tsz halásztanyáján Benc-
ze Ferenc, a htsz elnöke fogad-
ta a vendégeket. A paksi halá-
szok Tolna nemzeti eledelével, 
kitűnő halászlével látták ven-
dégül Dobi elvtársat és kísére-
tét.” (TMN, 1964.07.24., 3.o.)

„Paks határában például va-
sárnap is csépeltek a tsz-ek 
dolgozói, amikor azonban a 
küldöttséget szállító kocsisor 
feltűnt az úton, szinte egyszer-
re hagyták ott a gépeket és tó-
dultak ki az országútra. Ün-
nepelték a szerény, folyton 
mosolygó Gagarint.” (Népsza-
badság, 1961.08.22.)
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A Paksi Városi Múzeum néprajzi gyűjtemé-
nyében 95.15.1. leltári számon nyilvántar-
tott kerámia a múzeum törzsanyagához tar-
tozik, a Helytörténeti Bizottság által gyűjtött 
tárgyak közül való, ott 88.16.1. számon sze-
repelt. A vörösre égő agyagból készített, kí-
vül egyszínű zöld mázzal fedett korsó nem 
a hagyományos, paraszti használatra szánt 
edény.
Az edény alján bepecsételt mesterjegyből 
kiderül, hogy készítője Badár Balázs, me-
zőtúri fazekasmester. Mezőtúr már a 18. 
századtól az Alföld korsós központja volt, 
ekkor még főleg fekete korsókat készítet-
tek. A legkorábbi mezőtúri mázas kerámi-
ák az úrasztali bor számára készült kétfülű, 
zöld mázas kanták voltak. A jellegzetes me-
zőtúri stílus – a sárgás alapú, színesen virá-
gozott edények, a nagyöblűre kikorongozott 
korsók – a 19. század második felére alakult 
ki. A vizeskorsók, aratókorsók, csörgőkor-
sók, butellák, kanták, szilkék és köcsögök, 
tálak és tányérok mellett a legnagyobb szak-
mai tudást igénylő csárdáskorsók is minden 
műhelyben készültek, legtöbbször megren-
delésre, ajándékként. Ezeket csak nagy ün-
nepeken használták.
Badár Balázs (1855–1938) Mezőtúron 
Szappanos Imre, majd id. Vargha János 
korsósmestereknél tanult. Kezdetben csak 
a késő őszi időszaktól tavaszig korongozott, 
nyáron gazdasági munkákon napszámos 
volt. Első edényei illeszkedtek a többi me-
zőtúri fazekas alkotásainak sorába, de kivá-
ló rajzkészsége és korongos tudása már eze-
ken is megmutatkozott.

1879-ben önálló műhelyt nyitott, ahol elsősor-
ban mezőtúri használati cserépedényeket és 
díszedényeket készített. Munkássága egy vál-
ságos időszakra esett. Az 1900-as évek elejére a 
fazekasműhelyek egy része bezárt, a gyáripari 
kerámia és a zománcos lemezárú kiszorította 
a kézműipari kerámiát. Badár Balázs azonban 
saját stílust alakított ki, a hagyományos díszí-
tést a kor képző- és iparművészeti stílusában 
kezdte alkalmazni. Ez, a mezőtúri népi díszí-
tőhagyományokból, a korai szecesszióból és a 
nemzeti stílusjegyekből kibontakozó egyedi-
ség tette világhírűvé kerámiáit.
Vevőköre a parasztpolgári, polgári, értelmisé-
gi, arisztokrata rétegből alakult. Hazai és kül-
földi kiállítások nagydíjait nyerte el. A magyar 
millennium idején már ismert mester volt, a 
királyi pár kitüntette, és vásárolt tőle. Házá-
ban a 20. század elején gyakran megfordultak 
a kor hírességei. Megrendeléseit csak várólistá-
val tudta teljesíteni. Kerámiáit birtokolni egy-
fajta rangot jelentett.

A gyűjteményünkben lévő díszkorsó már 
gyűjtésekor erősen sérült volt, de még így 
is megmutatja készítőjének kiemelkedő 
technikai tudását. A korsó kerek talpon 
álló, zöld mázú, rátétes („fölrakott”) dí-
szítésű. A rátétek körben ismétlődő min-
tát képeznek. Kerék alakú, áttört, kiálló, 
domború, üreges minták körül futó csa-
vart abroncsok és a fő pontokon elhelyez-
kedő bimbó formájú lezárások adják a fő 
motívumot. A korsó nyakán függőlege-
sen sávozott, szintén áttört és üreges dísz 
fut körbe. A száján a szűrő funkciót betöl-
tő rostély látható, az ezt hajdan körülvevő 
korona sajnos teljesen letört, a törést való-
színűleg körbecsiszolták, éleit lesimították. 
Egy, függőleges állású, üreges fülén az ivást 
segítő „csöcs” található.
Sajnos a tárgy előéletéről nem tudunk sem-
mit, pedig bizonyára érdekes lenne, hogy ki-
nek a tulajdona volt, hogyan került Paksra 
ez a fénykorában igen értékesnek számító 
különlegesség.
A korsó idén bekerült a restaurálásra kerü-
lő tárgyak közé. Az ismétlődő minta a leg-
több helyen lehetőséget ad a hiányos részek 
rekonstruálására és restaurálására, így, még 
ha a szájnál lévő koronát a pontos forma is-
merete híján nem is tudjuk pótolni, a korsó 
remélhetőleg hamarosan régi szépségéhez 
méltó állapotban lesz látható.
Források:
https://mek.oszk.hu/02100/02115/html/3-752.html
http://nevpont.hu/view/11740
https://mezoturistak.hu/mezotur-a-keramia-fovarosa/

Kövi-Ónodi Gyöngyi

Mozaik

Tárgy/
történet

Fotók: Paksi Városi Múzeum
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Mozaik

A védőnő válaszol: 
a babasírásról
Gyakori aggodalom a leendő 
szülők részéről, hogy honnan 
tudják majd, miért sír a kisba-
bájuk. Fontos, hogy tudatosít-
sák magukban, hogy nem kell 
aggódni, kétségbe esni, ha �-
gyelemmel vannak a gyerme-
kük jelzéseire, idővel meg tud-
ják majd különböztetni a külön-
böző sírástípusokat. A témáról 
Papp Katalin területi védőnővel, 
laktációs szaktanácsadóval be-
szélgettünk. 

– Miért sír a baba?
– A sírás a csecsemő kommuni-
kációs eszköze, ezzel tudja kifejez-
ni, jelezni bizonytalanságát, szük-
ségleteit az őt körülvevőknek.  
A sírással egy csomó feszültségtől 
szabadulunk meg, megkönnyeb-
bülünk. Így van ez a csecsemők-
nél is, ezért nem jó, ha bennra-
gad, vagy „beszorítjuk”. Azt szok-
tam mondani, hogy olyan, mint a 
kuktából a gőz kiengedése… 
– Hogyan tudjuk „megtanulni”, 
hogy mikor miért sír a pici?
– Sok családban nagy riadalmat 
kelt egy kisgyermek sírása, han-
gulatingadozása. Az embergyer-
mek talán a legmagatehetetlenebb 
lény a Földön. Az élete kezdetén 
nagyon sok segítségre van szüksé-
ge a túléléshez. A kezdő szülők a 
leggyakrabban két okot neveznek 
meg a csecsemő sírásával kapcso-
latban: éhes, fáj a hasa. Pedig ezek 
csak pár esetre igazak. A legfon-
tosabb, hogy a kisbaba közelében 
legyenek és �gyeljék. A pici alkal-
mazkodni próbál a kinti világhoz, 
ami számára nagyon sok kelle-
metlenséggel jár. A gondozási fo-
lyamatokat próbálják meg minél 
egyenletesebbé tenni, hogy növel-
jék a biztonságérzetét. A sírás in-
tenzitásának és tónusának válto-
zását �gyelve lehet lassan megta-
nulni, hogy mit szeretne jelezni a 
kisbaba. Előfordul például, hogy a 
kicsi azért sír, mert nagyon feszes 
az izomtónusa, de olyan is, hogy 

csak fázik. Sokszor ki kell találni 
az okot.
– Van a különböző igényekre, 
okokra jellemző sírás?
– Az első, amit a szülők hamar fel-
ismernek, az a türelmetlen sírás, 
amikor a korai éhség jeleit nem 
ismerték fel. Az újszülött az első 
időszakban, ha felébred, az öklét 
a szájába teszi, a nyelvét nyújto-
gatja, a fejével keresgél, gyorsab-
ban vesz levegőt, cuppog. A sí-
rás ilyenkor nem konkrétan az 
éhség jele, hanem a feszültségé, 
amikor már nagyon éhes és el-
keseredik. Ha etetés után egy-
értelműen megnyugszik, akkor 
ez volt a „baj”. A leggyakoribb sí-
rástípusok: a biztonság keresése – 
anya, hol vagy, és én hol vagyok, 
a komfort hiánya – melegem van, 
fázom, viszket a szemem, tele a 
pelusom stb., a fájdalom – szorít 
a pelenka, fáj az oltás, fáj a pocim 
stb., és a stressz – valaki túl közel 
van, lefogtak, nagy a zaj, túl sok a 
külső inger stb.
– Mindig reagálni kell a kisbaba 
sírására?
– Délelőtt általában nyugodtab-
bak a babák. A második héttől a 

nyolc-tizenkettedik hétig minden 
csecsemő sír, főként délután 5 és 
hajnali 3 között, körülbelül napi 
1,5-2 órát. Ennek pontos oka nem 
ismert, de ilyenkor ha egyébként 
minden rendben, csak testközel-
ben kell tartani. Lehet, hogy nem 
mindig találjuk el, miért sír ép-
pen, de a közelségünkkel garan-
tálni tudjuk számára a biztonság-
érzetet. Ha nem �gyelünk rá, ak-
kor megtanul ugyan csendben 
maradni, de annak elég nagy ára 
van. A tüdeje akkor is erős lesz, 
ha nem hagyjuk sírni sokáig. Már 
a születéskor minden ember-
nek más az idegrendszeri adott-
sága, ami többnyire genetikai ala-
pon dől el, ehhez adódnak a mag-
zati élet élményei és a szülés alatt 
átélt események sora. Tehát nem 
lehet mindenkire ugyanazt a �-
gyelmet fordítani, vagy ugyan-
azokat a vigasztalási technikákat 
alkalmazni. Válaszkész gondos-
kodásra van szükség.
– Hogyan nyugtathatjuk meg a 
babát, ha sír?
– A legjobb, ha felvesszük, meg-
nézzük, hogy minden rendben 
van-e vele. Ha igen, az is lehet, 

hogy csak egy kis babusgatás-
ra vágyik. A szoptatás nemcsak 
táplálás, hanem egy életforma. 
A legjobb nyugtatási módszer is 
egyben. Fontos, hogy csak úgy 
tudunk nyugtatni, ha mi is nyu-
godtak vagyunk. Az ideges em-
ber közelében nehéz lecsilla-
podni. Az óra �gyelése sajnos 
nem segít a problémák megol-
dásában. A kisgyermeket nem 
érdekli az idő. Folyamatosan éli 
az életét, tehát a pontos szabá-
lyozás neki nem életforma. Az 
igényeire érdemes �gyelni, és 
szépen lassan összeszokni vele. 
Az is nagyon lényeges, hogy 
az éhséget is várjuk meg, és ne 
mi tukmáljuk bele az anyatejet, 
mert akkor megtanulja a teste 
működését szabályozni.
– A sírás mennyisége, gyakori-
sága idővel változik?
– Sok tanulmány bebizonyítot-
ta, hogy azok a babák, akikre ér-
zékenyen és megfelelően reagál-
nak, amikor sírva fakad, meg-
tanulják az érzéseiket szabadon 
kifejezni, lassan a stresszt is ke-
zelni. Ők biztosan előbb elhagy-
ják a sírást, mint a feszültség jel-
zésének eszközét. Jó segítség le-
het ehhez a hordozókendő, a 
babaöböl. Forduljanak tehát 
oda�gyeléssel az újonnan érke-
ző családtag felé, és szép lassan, 
türelemmel tanítsák meg neki 
az alkalmazkodást a kinti világ-
hoz. Ebben nagyon sokat tud 
segíteni a közvetlen környezet, 
akik az új család alakulását segí-
tik. A pszichológia szerint a kis-
lányok sok évet töltenek azzal, 
hogy babáznak, ezzel készülnek 
a felnőtt életre. Amikor saját kis-
gyermeket tartanak a kezükben, 
hát bátran babázzanak! Hagyják 
az ösztöneiket működni. Az idő 
előrehaladtával majd jöhet a tu-
datos nevelés is. Ha bizonytala-
nok a szülők, forduljanak biza-
lommal védőnőjükhöz. 

Kohl Gyöngyi

Fotó: magánarchívum
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Az év első hazai bajnoki mér-
kőzését az NKA Universitas 
Pécs ellen játszotta az Atom-
erőmű SE NB I/A csoportos 
fér� kosárlabdacsapata. Az első 
negyed közepétől magához ra-
gadta az irányítást az ASE, és 
sikerült kevés pontot engedni a 
vendégeknek. A második felvo-
násban is a hazai csapat domi-
nált, de a pécsieknek időnként 
már sikerült felzárkózniuk, ám 
a negyed végén egy 9-1-es ro-
ham után biztos előnnyel vo-
nulhattak az öltözőbe Ková-
csék. A harmadik tíz percben 
rossz megoldások és szellős vé-
dekezés is kellett ahhoz, hogy a 
vendégek ledolgozzák a hátrá-
nyukat, és a harmincadik perc 
végén átvegyék a vezetést. Az 
utolsó negyed elején megsérült 
Mario Ihring válla, nem tud-
ta folytatni a játékot. Hatalmas 
adok-kapok ment a pályán, fel-
váltva vezettek a csapatok. A 

nyolcadik perc elején kiponto-
zódott Wooten, majd Wright 
Jr.-t is kifújták a kilencedik perc 
elején, 76-76-nál. Izgalmasan 
alakult a végjáték, videózással, 
visszavont ítélettel, Nicholson 
büntetőjével ért véget a mér-
kőzés. Atomerőmű SE – NKA 

Universitas Pécs 81-79 (19-14, 
25-21, 17-29, 20-15). 
Kaposváron nem tudott ját-
szani a sérült Ihring, amit már 
nem bírt el az amúgy is tartalé-
kos ASE. Nem indult rosszul a 
mérkőzés, négy perc játék után 
12-2-re a paksi csapat vezetett. 

Ezután azonban bedeszkázták a 
hazai gyűrűt, közel négy percet 
kellett várni az újabb pontokra, 
miközben a Kaposvár a bünte-
tődobásokat gyakorolta. Nyolc 
perc alatt 15 hazaival szemben 
2 paksi büntetőt ítéltek a játék-
vezetők. A második felvonásban 
többen is betaláltak, de az utol-
só percben büntetőkből egali-
zált a KKKK. A harmadik ne-
gyedben elképzelés nélküli volt 
az ASE csapatjátéka, faultprob-
lémák miatt padozott Wright Jr. 
és Wooten, a kék-fehérek pedig 
kihasználták a lehetőségeiket. 
Az utolsó negyedben már egy 
könnyedén játszó Kaposvár, és 
egy hibát hibára halmozó pak-
si csapat volt a pályán. Az első 
félidőben szerzett 42 ponttal 
szemben a másodikban csu-
pán 26 pontra futotta. Kometa 
Kaposvári KK – Atomerőmű 
SE 83-68 (20-19, 22-23, 27-14, 
14-12).                                       -joko-

Győzelem itthon, vereség Kaposváron
Sport

Fotó: Molnár Gyula
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Készül a Paksi FC a tavaszi szezonra

Már böngészhető 
a versenykiírás
Megjelent a 12. Atomfutás ver-
senykiírása, és hamarosan az elő-
nevezés is elkezdődik. Az Atom-
futás és a BrutálAtom időpont-
ját 2024. szeptember 14-re tűzte 
ki a szervező Atomerőmű Sport-
egyesület. Idén is több táv kö-
zül választhatnak a résztvevők 
a megmérettetésen: gyermek-
távokon, illetve 7 km-en, 14, 21 
és 31 km-en állhatnak rajthoz a 
vállalkozókedvűek. A verseny-
nek most is része az Atom100. 
A versenysorozat a kaposvá-
ri félmaratonnal kezdődik feb-
ruár 4-én. Utána a bajai Kikelet 
félmaraton, a budapesti Vivicitta, 
a szekszárdi Borvidék félmaraton, 
végül az Atomfutás következik, 
amellyel együtt összesen négy 
versenyt kell teljesíteniük az ötből 
azoknak, akik az Atom100 cím-
re pályáznak. A sorozat végén ér-
tékes jutalomban, várhatóan az 
Erzsébet Nagy Szállodába szóló 

kétszemélyes wellness hétvégé-
ben részesülnek a legügyesebbek 
– mondta Tóth Márton szerve-
ző, hozzátéve, hogy egyre többen 
futják végig az Atom100 távja-
it, tavaly már 150-en teljesítették 
ezt a kihívást. A BrutálAtom dél-
után lesz, a rendhagyó verseny-
nek idén is lesz kölyök, light és 
classic változata. A nap folyamán 
az atomerőmű tájékoztató- és lá-
togatóközpontjának köszönhető-
en játékos, szórakoztató és gaszt-
ronómiai programok várják majd 
az ASE sportcsarnok melletti ver-
senyközpontban megjelenő ér-
deklődőket. A nevezési díjak az 
előnevezési rendszer megnyitását 
követően sávosan emelkednek, de 
az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. 
támogatásának köszönhetően az 
ország többi futóversenyének dí-
jaihoz képest mindvégig nagyon 
kedvezően alakulnak – tette hoz-
zá Tóth Márton.                           -se-

Fotó: Molnár GyulaA Paksi FC január 16-tól a már 
jól bevált helyszínen, a török-
országi Belekben készül a ta-
vaszi folytatásra, kiváló kö-
rülmények között. A kemény 
edzések mellett négy felkészü-
lési mérkőzéssel is hangolnak 
Bognár György tanítványai.

Az őszi első PFC – a rövid téli 
pihenőt követően – már janu-
ár elején megkezdte a felkészü-
lést, a remélhetően a bajnok-
ság első felében mutatott játék 
folytatására a tavaszi szezon-
ban. Az alapozás harmadát ha-
zai környezetben, a Fehérvá-
ri úton abszolválta a csapat. Az 
ilyenkor szokásos programban 
két edzőmérkőzés is helyet ka-
pott. Először az NB II.-es Sió-
fokot győzték le a zöld-fehérek 
3:0-ra, majd a BKV Előre (NB 
II.) következett, ahol kétgólos 
hátrányból fordítottak a pak-

siak 3:2-re. Érdekesség, hogy az 
elnyűhetetlen Böde Dániel há-
rom gólt is rúgott a két mérkő-
zésen, egyet a Siófok, kettőt a 
BKV ellen. A hazai környezetet 
aztán január 16-tól a már ismert 
és bevált törökországi Belek vál-
totta fel, jó pályákkal, kiváló fel-
tételekkel és időjárási körülmé-
nyekkel szolgálva a felkészülés 

folytatását. A tíznapos edzőtá-
borba már nem tartott a csapat-
tal három, még a bajnokság ele-
jén szerződtetett játékos: Temes-
vári Attila és Beke Péter az NB 
II.-es listavezető Nyíregyházá-
hoz igazolt, míg Hegedűs János 
kölcsönben a Siófokban folytat-
ja. A 2022 nyarán érkezett Bőle 
Lukács szintén eligazolt, már a 

Mezőkövesd játékosa. Az NB I.-
et vezető Paksi FC a másfél he-
tes edzőtáborban már lejátszott 
két mérkőzést, a harmadikra és 
a negyedikre lapzártánk után 
került sor. Az első összecsapá-
son 3:0-s vereséget szenvedtek 
a paksiak, míg a második mecs-
csen hiába egyenlített a máso-
dik félidő elején a PFC, végül az 
ellenfél két góljára már nem ér-
kezett válasz, így 3:1 lett a vége 
„nem ide”. Érdekesség, hogy 
mindkét összecsapás kétszer 35 
perces volt, ezért a mérkőzése-
ken mindenki megkapta a le-
hetőséget, a megfelelő terhelést 
és a játékpercet. A hazaérke-
zést követően egy hét marad a 
�nomhangolásra, majd az őszi 
bajnok Paksi FC február 4-én 
17.30-kor fogadja a Puskás Aka-
démiát a tavaszi szezon első for-
dulójában a Fehérári úton.

Dallos Tibor
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PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
Email: paksihalasz@t-online.hu

Hatan is készülnek az olimpiai válogatókra 
Az Atomerőmű SE sportolói közül a nyá-
ri olimpiai játékokon a kenu kettesek me-
zőnyében 2004-ben Kozmann György Ko-
lonics Györggyel, 2008-ban Kiss Tamással 
indult, Somorácz Tamás pedig 2016-ban a 
kajak négyesek ezerméteres versenyében 
ült hajóba. Rajtuk kívül ASE-s sportoló 
még nem jutott ki kajak-kenuban a nyári 
olimpiai játékokra. Az idén Párizs rendezi 
az olimpiát. A paksi egyesület versenyzői 
közül hatan vágtak neki úgy a téli alapo-
zásnak, hogy a májusi válogatókon kihar-
colják az ötkarikás játékokon való részvé-
telt. Bedecs Ferenc szakosztályvezetőt a 
felkészülésről, a következő hetek, hóna-
pok feladatairól kérdeztük. 

– Gőzerővel megy a téli alapozás, vízre kéne 
már szállnunk, de az időjárás nem a legke-
gyesebb hozzánk. Az volt a terv, hogy itthon 
már elkezdjük a vizes edzéseket, de ilyen 
időben nem viszem ki a sportolóinkat, csak 
ha felmelegszik. Más években március ele-
jén szoktuk vízre tenni a hajókat, de mivel 
idén olimpia, és május elején vannak a vá-
logatók, a felkészülési menetrend is változik 
– mondta Bedecs Ferenc. Arról is tájékoz-
tatott, hogy női kajakban három számban 
rendeznek versenyt az olimpián, 500 mé-
teren egyes páros és négyes hajóban. Pupp 
Noémi Csipes Ferenc csapatában készül Bu-
dapesten, a Honvédban egy felnőtt női ka-
jakos csapatban, melynek tagja még Csipes 
Tamara, Gazsó Dorka és Fojt Sára. Ők feb-
ruárban még itthon készülnek, majd márci-
usban Dél-Afrikába mennek, és majdnem a 
válogatóig ott lesznek, úgy időzítenek, hogy 
fel tudjanak pörögni a válogatóra.  – A fér�-
ak között is van egy kajakosunk, Vajda Ben-
ce. Az olimpián fér� kajakban egyes hajó-
ban 1000 méteres, párosban és négyesben 
500 méteres számok vannak. Bence óriási 
melót végzett idáig, tavalyról van egy felnőtt 
vébé ezüstérme, amit párosban 1000 méte-
ren szerzett. Fér� kajakban Magyarország 
az összes kvótát megszerezte, hogy melyik 
számban ki induljon, arról a hazai váloga-
tók döntenek. Vajda Bence most 500 egyes 
és 500 párosra készül, tavaly Szántói Sza-

bó Tamással versenyzett K2-ben, de most 
az 500 párost kipróbálják Varga Ádámmal 
is, és meglátják, hogy kivel megy jobban a 
hajó. Az U23-as korosztályban tavaly meg-
nyerték az 500 párost, azonkívül kint voltak 
két világkupán is – mondta a szakosztály-
vezető, hozzátéve, hogy nem lesz egysze-
rű dolga senkinek sem, mert nagyon erős a 
konkurencia, de mindig azt mondja a ver-
senyzőinek, hogy egyest kell nyerni, mert 
onnantól kezdve mindenki veled szeretne 
párost menni, és onnantól már kezedben a 
sorsod. – Bence most a KSI-ben készül Var-
ga Ádámékkal, majd együtt fogunk mozog-
ni velük. Február 11-én elmegyünk Dél-Afri-
kába három hétre, ott megcsináljuk a vízi ala-
pozó edzésmunkát, aztán négy napot leszünk 
itthon, és megyünk Törökországba. Mivel ka-
jakban nincs felnőttcsapatunk, ezért készül-
nek a kajakosaink másutt, a kenusok jelenleg 
mind a négyen Pakson edzenek – emelte ki. 
Arról is beszámolt, hogy négy kenus is nagy 
reményekkel készül, de náluk még nagyobb a 
verseny, ugyanis fér� kenuban csak két szám-
ban, 1000 méteren egyesben, és 500 méteren 
párosban rendeznek versenyt az olimpián. 
– Itt is megvannak már a kvóták, és nagyon 

kemény konkurenciával kell megküzdeni-
ük majd a hazai válogatókon a párizsi repü-
lőjegyért. A négy paksi, akik pályáznak a há-
rom helyre: Kollár Kristóf, Bessenyei Ádám, 
Hodován Dávid és Juhász István. István i�ú-
sági világbajnok, most januárban töltötte be 
a 19. életévét, tavaly Lugosi Gergővel olimpi-
ai számban nyertek. Az, hogy ki kivel készül 
párosban, még képlékeny, szeretné mindenki 
megtalálni a legjobb párt. Ami biztos, hogy 
Bessenyei Ádám először Spanyolországba 
megy felkészülni a dunavarsányiakkal, ami-
kor mi Dél-Afrikában leszünk, utána csatla-
kozik hozzánk, és jön velünk Törökországba 
– tájékoztatott Bedecs Ferenc, kiemelve, hogy 
az esély tehát adott, hat versenyzőjük készül 
a párizsi olimpiára, és mellette az U23-as vi-
lágversenyekre. – Mivel mind az öt �ú (négy 
kenus és egy kajakos) 23 éven aluli, ezért az 
U23-as korosztályban is indulhatnak. Aki-
nek sikerül kiharcolni az olimpiai indulás jo-
gát, az értelemszerűen nem indul a korosztá-
lyos versenyeken – mondta. Az U23-as Eb jú-
nius 27. és 30., a vébé július 17. és 21. között 
lesz, míg az olimpián augusztus 6. és 11. kö-
zött rendezik a kajak-kenu versenyeket. 

Kovács József

Forrás: kajakkenusport.hu/archív
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

Ez a jégpálya helyszíne Pakson. A meg-
fejtéseket február 2-ig várjuk a 7030 
Paks, Dózsa György út 51–53. címre, 
vagy emailben a paksihirnok@gmail.
com-ra. A  név mellé telefonszámot is 
kérünk.
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